
حیات وحش و زیستگاه های ایران 
در قهقرا

»وضعیت حیات وحش ایران بحرانی اس��ت.« 
این هشداری اس��ت که سال هاست کارشناسان 
می دهند و س��ازمان حفاظت محیط زیست نیز 
بی توجه به این هشدار و شواهد و آمارهای موجود 
عملا برنامه ای ب��رای حفاظت از حیات وحش در 

15 سال اخیر ارایه نکرده است.  
اگرچه شکار و صید بی رویه همچنان به عنوان 
یکی از اصلی ترین دلای��ل کاهش جمعیت های 
جانوری و انقراض گونه ها عنوان می شود اما نقش 
تخریب زیس��تگاه را هم نمی توان در تشدید این 
بحران نادیده گرفت. امروز از 600 دش��ت کشور 
بیش از 400 دش��ت به دلیل برداش��ت بی رویه 
آب های زیرزمینی و فرونشست در وضع بحرانی 
به سر می برد و بیش از 90 درصد کشور نیز با پدیده 
بیابانزایی مواجه است. نزدیک به یک و نیم میلیون 
هکتار از جنگل های بلوط غرب در رویشگاه های 
زاگرس به دلیل پدیده خشکیدگی از بین رفته اند 
و جنگل های شمال نیز وضعیتی به مراتب بدتر 
از جنگل ه��ای غ��رب دارن��د. به طوری که حتی 
رویشگاه های ارزشمند ارس و شمشاد کشور که 
به موجب قانون حفظ ذخایر ژنی در زمره ذخایر 
ژنتیکی کش��ور قرار داش��تند هرس��اله یا در اثر 
آتش سوزی های مهیب در گلستان می سوزند یا 
همانند شمشاد ها در نتیجه هجوم آفات از غرب 
گیلان تا شرق مازندران از بین می روند. دریاچه ها 
و تالاب ها و رودخانه های کش��ور نیز یکی پس از 
دیگری خشک ش��ده و از بین می روند. از دریاچه 
ارومیه گرفته تا پریشان، بختگان، طشک، مهارلو، 
زاین��ده رود،  هامون و جازموری��ان حال همه این 

زیستگاه های آبی نیز بد است. 
در سواحل جنوبی کشور نیز وضع مشابه دیگر 
نقاط ایران است.  بزرگترین رویشگاه جنگل های 
مانگرو ایران با عنوان منطقه حفاظت شده حرای 
قشم از ابتدای س��ال جاری تاکنون و همزمان با 
تش��دید برخورد نیروی انتظامی با پدیده قاچاق 
سوخت، چندین بار با تخلیه بنزین و گازوییل های 
قاچاق شده توسط قاچاقچیان مواجه بوده تا از بار 
مجازات قاچاقچیان حین دس��تگیری کم شود! 
حال آن که هر ب��ار ده ها هزار ت��ن گازوییل روانه 
دریا و اکوسیستم های آبی قشم شده و در آخرین 
تراژدی غمبار نیز هفته گذشته 14 لنج در ساحل 
لافت قشم و در منطقه حفاظت شده حرا هزاران 
تن گازوییل را تخلیه کردن��د بی آن که صدایی از 
س��ازمان حفاظت محیط زیس��ت در اعتراض به 
این پدیده ویرانگر شنیده ش��ود یا تدبیری برای 
جلوگیری از این بحران اندیشیده شود! و این چنین 
است که زیستگاه های تالابی، رودخانه ای، دریایی، 
جنگلی، کوهستانی و دشتی کشور یکی پس از 
دیگری از بین می روند و ش��رایط زیس��تی برای 

گونه های جانوری سخت تر می شود. 
متاسفانه با وجود همه فش��ارهایی که توسعه 
ناپایدار کشور در سه دهه اخیر بر سر زیستگاه های 
طبیعی و بکر کشورمان آورده اما هنوز هم سازمان 
حفاظت محیط زیس��ت ب��رای مدیریت و حفظ 
مناط��ق تحت حفاظ��ت خود فاق��د برنامه های 
علمی و مدون مدیریتی است و همچنان مناطق 
چهارگانه را به صورت س��نتی و ب��ا ابتدایی ترین 
اصول حفاظت��ی و با حداقل امکان��ات حفاظت 

می کند. 
قدیمی تری��ن پارک مل��ی ای��ران و غنی ترین 
ذخیره گاه ژنی کشور که پارک ملی گلستان است 
بعد از گذشت بیش از 60 س��ال از اعلام حفاظت 
هنوز فاقد طرح مدیریت زیستگاه است و با این که 
تاکنون چندی��ن بار طرح مدیری��ت این منطقه 
توسط مشاوران تهیه شده اما هنوز هم این منطقه 
فاقد طرح مدیریتی پیش��رفته و قابل اجراست.  
حال آن که از  سال 1379 میلیاردها تومان اعتبار 
برای تهیه طرح های مدیریتی مناطق چهارگانه 
سازمان هزینه ش��ده اما هنوز هم از بین بیش از 
250 منطق��ه تحت الحفظ س��ازمان، حتی یک 
منطقه هم برای نمونه طرح مدیریت اش اجرایی 
نشده اس��ت و اجرایی شدن این مهم می رود تا به 
رویایی دس��ت نیافتنی تبدیل شود. حاصل همه 
این مطالعات بعضا ناقص و پرسش برانگیز صورت 
گرفته تنها تهی��ه کتابچه هایی بوده که گوش��ه 
کتابخانه س��ازمان محیط زیس��ت درحال خاک 
خوردن اس��ت و عملا کاربرد دیگ��ری تا به امروز 

نداشته است. 
بنابراین جای تعجب نیست اگر دشت های ایران 
خالی از گله های آهو و گور ایرانی و یوزپلنگ شود 
و جوجه گذاری و زادآوری پرندگان مهاجر و بعضا 
بومی کشورمان در دریاچه ها و تالاب های داخلی 
به آرزویی محال تبدیل شود. در چنین شرایطی 
که زیستگاه ها مرتبا با س��اخت جاده ها تکه تکه 
ش��ده و ویلاسازی و توسعه ش��هرها و روستاها و 
اراضی کش��اورزی تا بلندترین ارتفاعات کشور و 
تا پش��ت مرزهای پارک های ملی و گاه حتی در 
داخل پارک های ملی پیش می رود و در شرایطی 
که حتی دستگاه متولی نیز برنامه ای عملی برای 
حفاظت از زیس��تگاه و گونه ندارد و نمی خواهد 
داشته باشد باید وضع حیات وحش کشورمان تا 
این حد رو به قهقرا باش��د. سوءمدیریت، تخریب 
زیستگاه و ش��کار و صید بی رویه چنان بلایی بر 
سر زیستگاه ها و حیات وحش کش��ورمان آورده 
که اگر دیر بجنبیم شاید دیگر حتی در پارک های 
ملی مان هم تا چند سال دیگر نتوانیم جنبنده ای 
جز انس��ان ببینیم و متاس��فانه انق��راض با همه 
تلخی هایی که دارد واقعیتی است که سایه شوم 
آن بیش از پیش بر س��ر حیات وحش کشورمان 

احساس می شود.  
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ش�هروند| »ش��هردار محترم گفتند، قبلا هم من 
گزارش��ش را دیدم. نزدیک 300 هکتار زمین است، 
این خیلی مهم اس��ت، ایشان می گویند می خواهیم 
220 هکتارش را فضای سبز درست کنیم.  شما باید 
مواظب آن بقیه باش��ید. 80 هکتار زمین وسط شهر 
چیز کمی نیس��ت، این جا زمین هایی است  که متر 
مترش محاس��به دارد.« اینها بخشی از سخنان مقام 
معظم رهبری در روزی است که برای افتتاح بوستان 
ولایت آمده بودند.  آن روز می گفتند این جا بزرگترین 
بوس��تان خاورمیانه اس��ت حالا اما سه سال گذشته 
و نه تنها خبری از بزرگترین بوس��تان خاورمیانه در 
جنوب تهران نیست که خبرها نشان می دهد تنها 60 
هکتار از حدود 300 هکتاری که باید پارک می شده 
درختکاری شده و تکلیف 240 هکتار دیگر نامعلوم و 

حتی نگران کننده است.  
به گزارش »ش��هروند«، سه س��ال پیش زمانی که 
ش��هرداری تهران پس از س��ال ها پیگی��ری پادگان 
قلعه مرغی را تحویل گرفت، بنا ش��د با توجه به فقر 
فضای س��بز و فضاهای عمومی در جنوب تهران این 
فضای نظامی تغیی��ر کاربری داده ش��ده و به پارک 
تبدیل ش��ود.  همان روزی که رهب��ر معظم انقلاب 
برای افتتاح این بوس��تان به منطق��ه 19 آمده بودند 
در سخنانش��ان تأکید کردند مراقب باش��ید که چه 
اتفاقی بناست برای زمین های این جا بیفتد. حالا اما 
خبرها نشان می دهد به رغم همه این سفارش ها قرار 
نیس��ت اتفاق های خوبی برای بوستان ولایت بیفتد 
و براساس قول و قرارها بناس��ت در بخشی از اراضی 
بوستان ولایت ساخت و سازهایی انجام شود.  هرچند 
شهرداری تهران آن روزها اعلام کرد که چیزی حدود 
220 هکتار را به فضای سبز تبدیل می کند اما عملا 
آنچه تاکنون درباره این پارک انجام شده درختکاری 
در 60 هکتار از حاشیه بیرونی و پیرامونی این پارک 
اس��ت. خبرهایی منتش��ر شده که نش��ان می دهد 
قرار اس��ت بیش از 130 هکت��ار از زمین این منطقه 
به ساخت وساز مس��کونی و خدمات جانبی برای آن 
اختصاص داده شود. سایت تابناک پیشتر در گزارشی 
با استناد به اسنادی که منتشر کرده بود نوشته بود که 
طرح س��اخت و س��ازها در پارک ولایت برای اسکان 
53 هزار نفر پیش بینی شده اس��ت! اشاره تابناک به 
مستنداتی است که روی سایت س��ازمان پارک ها و 
فضای سبز تهران منتشر و در آن اعلام شده 130/5 
هکتار از اراضی بخش جنوبی پارک جهت توس��عه 
مسکونی و تأمین خدمات وابسته در مقیاس ناحیه و 
محله اختصاص خواهد یافت.  مطابق اعلام سازمان 
پارک ها و فضای سبز تراکم های کاربری مسکونی در 
این محدوده 130هکتاری 180 درصد، 220 درصد و 
250درصد پیش بینی شده و کل زیربنای مسکونی 
را مع��ادل یک میلیون و 271 ه��زار و 726 متر مربع 
اعلام کرده اند. محاس��به جمعیت پذیری هم معادل 
53 هزار و 116 نفر اعلام شده است. این درحالی است 
که تعدادی از محله های ته��ران کمتر از 20 هزار نفر 

جمعیت دارند و اگر آنچه در سایت سازمان فرهنگی 
و هنری شهرداری اعلام شده محقق شود یعنی قرار 
اس��ت به جای پادگان قلعه مرغ��ی در جنوب تهران 

محله جدیدی ساخته شود! 
 روز گذش��ته »مهدی  هاش��می«، عضو هیأت رئیسه 
مجمع نمایندگان استان تهران درباره ساخت وساز در 
بوس��تان ولایت حرف هایی زده که بر نگرانی ها درباره 
سرنوشت زمین های پادگان س��ابق قلعه مرغی افزوده 

است. 
او گفت: »مجلس ساخت وسازها در بوستان ولایت 
را بررس��ی می کند. هر اقدامی برای ساخت وس��از در 
بوستان ولایت باید به تصویب شورایعالی شهرسازی و 
معماری برسد.«  هاش��می حرف های دیگری هم زده 
ازجمله این که گفته از ابتدا قرار بود بخشی از این فضا 
به ساخت وس��از برای منازل مسکونی اختصاص داده 
شود تا به نوعی سیاست نوس��ازی بافت های فرسوده 
اجرایی ش��ود.« حرف های  هاشمی بر نگرانی هایی که 
درباره تغییر کاربری زمین های پارک ولایت وجود دارد 
افزوده است. او از جزییات طرحی سخن گفته که تقریبا 
هیچ کس از آن خبر ندارد. ب��ه گفته او:  »درطرحی که 
برای بوستان ولایت آماده شده، مقرر شده بود ابتدا خانه 
باغ های موجود در منطقه تخریب شده و این خانه ها در 
بخشی از فضای سبز بوستان ولایت جایگزین شود. در 
این میان خانه باغ ها نیز تبدیل به فضای سبز شده و در 
منطقه توزیع  شود. این اقدام را می توان این گونه تعریف 
کرد که به جای آن که یک پارک بزرگ وجود داش��ته 
باشد چند پارک منطقه ای ایجاد شود.  بدون شک در 
برخی مواقع به جای آن که ی��ک نقطه 500هکتاری 

از فضای س��بز داش��ته باش��یم می ت��وان یک بخش 
300هکتاری در یک مرکز با 10 نقطه 20هکتاری در 
نقاط دیگر ایجاد شود.« حرف های  هاشمی از این نظر 
نگران کننده است که نشان می دهد طرح یا طرح هایی 
با هدف ساخت وس��از در بخش��ی از اراضی بوس��تان 
ولایت تهیه شده و حالا که خبرها به بیرون درز کرده 
و واکنش ها آغاز شده این استدلال مطرح می شود که 
تهران به فضای سبز یکپارچه چندصدهکتاری مثل 
پارک ولایت نیاز ندارد و به جای آن می توانیم فضاهای 
سبز محله ای احداث کنیم! همه اینها درحالی است که 
اساسا شهرداری تهران به این دلیل پادگان قلعه مرغی 
را در اختی��ار گرفت ک��ه این فضای نظام��ی را تغییر 
کاربری بدهد و ب��ا کاربری های عموم��ی مثل پارک 
یا کاربری های فرهنگی و اجتماعی فقر س��رانه های 
فضای سبز یا پایین بودن سرانه های فضاهای فرهنگی 
و عمومی در جنوب ته��ران را جب��ران کند. »محمد 
حقانی«، رئیس کمیته محیط زیس��ت ش��ورای شهر 
تهران درباره ساخت وس��از در بوستان ولایت و این که 
می گویند از ابتدا ق��رار بوده در بخش��ی از اراضی این 
بوس��تان ساخت وساز شود، به »ش��هروند«، می گوید: 
»این اولین بار اس��ت که من می ش��نوم قرار است در 
بوستان ولایت ساخت وس��از کنند و از اول هم چنین 
قراری وجود داشته. تا جایی که من به خاطر دارم این 
بوستان را در حضور مقام معظم رهبری افتتاح کردند و 
گفتند که با اجرای فازهای بعدی به بزرگترین بوستان 
خاورمیانه تبدیل می شود. در همان روز هم مقام معظم 
رهبری تأکید ویژه ای بر ضرورت حفظ زمین های این 
منطقه داشتند و در حرف هایشان چندین بار روی این 

موضوع تأکید کردند.«
او با بیان این که از حدود 300 هکتار زمینی که برای 
تغییر کاربری در اختیار شهرداری تهران قرار گرفته 
تنها 60 هکتار را آن هم در نوار بیرونی و حاش��یه ای 
پارک درختکاری کرده اند، ادام��ه داد: » غیراز این 60 
هکتار هی��چ اقدامی در این پارک انجام نش��ده و این 
همان 60 هکتاری است که درختکاری شد و پارک را 
با آن افتتاح کردند اما بعد از آن هیچ اقدامی در بوستان 
ولایت انجام نشده و بخش عمده زمین هایی که وسط 
این نوار حاش��یه ای قرار دارد به صورت بایر رها شده 
و حتی س��اختمان های قدیمی که زمانی در اختیار 
پادگان قلعه مرغی بود هم به همان شکل وجود دارد 

و به آنها دست نزده اند.« 
رئیس کمیته فضای س��بز ش��ورای ش��هر تهران 
همچنین گفت: » قرار اس��ت معاونت شهرس��ازی و 
معماری ش��هرداری تهران طرحی موضوعی درباره 
بوس��تان ولایت ارایه کند اما این که ساخت و سازی 
در این بوستان و اراضی آن انجام شود موضوع تازه ای 
اس��ت و به نظر من با توجه به پایین بودن سرانه های 
فضای سبز و سرانه های فرهنگی و ورزشی در جنوب 
تهران این زمین  ها باید در خدمت منافع عمومی شهر 

قرار بگیرد نه این که در آنها ساخت وساز انجام شود.« 
پیش از این »رضا تقی پور«، س��خنگوی ش��ورای 
ش��هر تهران هم در مصاحبه ای از ساخت و سازهایی 
پیرامون بوستان ولایت خبر داده و گفته بود که اگر این 
ساخت و سازها در طرح های تفصیلی و جامع تهران 
دیده نشده باشد شورای شهر با ش��هرداری برخورد 

خواهد کرد.  

روي خط خبریادداشت

معاون برنامه ریزی و توسعه استاندار تهران: 

ورود و خروج به تهران کنترل می شود
به خاطر ایجاد محدودیت براي مهاجرت به تهران 

ورود و خروج به پایتخت کنترل مي شود

معاون برنامه ریزی و توسعه استاندار تهران گفت: 
تلاش می کنیم با کنت��رل ورود و خروج به تهران با 
ارایه مدارک و شناس��نامه از س��وی اف��راد، ورود و 
خروج ب��ه تهران را با هدف ایج��اد محدودیت  برای 
مهاجرت به تهران کنترل کنی��م.  نعمت الله ترکی 
معاون برنامه ریزی و توس��عه اس��تاندار تهران، در 
گفت وگو با باشگاه خبرنگاران، با اشاره به این که 80 
تا 90 درصد نرخ رشد جمعیت استان تهران مربوط 
به مهاجرت استان تهران است، گفت: حدود 20 سال 
قبل اگر فردی قصد مهاجرت به تهران را داشت، باید 
با مراجعه به سازمان مسکن و شهرسازی آن زمان 
نس��بت به دریافت تأییدیه برای س��کونت در شهر 
اقدام می کرد که همین مسأله یک عامل بازدارنده 
برای مهاجرت از شهرس��تان ها به تهران بود. ترکی 
همچنین گفت: پایتخت نشینی و پایتخت برای خود 
تعریفی دارد و مکان و ماوایی که برای پایتخت در این 
زمینه در نظر می گیرد معنای سکو نتگاهی آن لحاظ 
می شود. معاون استاندارد تهران با اشاره به این که در 
کشور های مختلف نیز که به صورت ایالتی و استانی 
هستند برای ورود به پایتخت گذرنامه و مشخصه ای 
لازم اس��ت تا افراد به راحتی نتوانن��د وارد پایتخت 
شوند، بیان داشت: در شهر تهران حاشیه امنی وجود 
ندارد و افزایش جمعیت و مس��ائل زیست محیطی 

باعث ایجاد مشکلات چندبرابری می شود. 
ترکی در ادامه یادآور شد: با توجه به این که هر شهر 
دروازه ورود و خ��روج دارد و با توجه به این که دولت، 
دولت الکترونیک اس��ت اگر ضوابطی تعریف شود 
و افرادی که می خواهن��د مراجعه کنند با مدارک و 
مشخصات ارایه شده از سوی وی می توانیم ما نیز در 
شهر تهران چنین کاری را انجام دهیم تا مشخص 
شود ورود و خروج افراد برای چه صورت گرفته است.

پس از خراسان رضوی، قم دومین استان سبز 
کشور نام گرفت 

فعالیت سیرک ها در قم هم ممنوع شد
ش�هروند| فعالیت س��یرک ها در قم هم ممنوع 
ش��د.  پس از آن که در روز ولادت امام رضا، مدیرکل 
حفاظت محیط زیست خراس��ان رضوی اعلام کرد 
که این استان، استان ضامن آهو است و از این پس به 
هیچ سیرکی مجوز فعالیت نخواهد داد،  استان قم هم 
استان سبز نام گرفت و دومین استانی شد که فعالیت 
سیرک ها را به دلیل آزار و اذیت حیوانات ممنوع کرد.  
شهرام امیری شریفی، با اعلام این خبر، در نخستین 
همایش حقوق حیوانات گف��ت: »جنایت هایی که 
در س��یرک ها رخ می دهد مصداق بارز حیوان آزاری 
است.  هم قوه ادراک حیوانات را تحریک می کند هم 
قوه احساس آنها را.  این امر پایه علمی و اخلاقی دارد.  
خوشبختانه در شرع ما هم به این موضوع پرداخته 
شده است.« مدیر دیده بان حقوق حیوانات، با اشاره به 
این که در بحث سیرک ها با دو نوع سیرک مواجه ایم، 
ادامه داد: »یکی س��یرک هایی که درآمد میلیاردی 
دارند و امیدواریم واقعا از طریق بلیت فروش��ی باشد 
و به قاچاق حیوانات مربوط نش��ود. این دس��ته کار 
آموزشی روی آنها پاسخگو نیس��ت. این سیرک ها 
نیازمند ضابطه بسیار سرس��خت هستند و گام اول 
آن در س��ازمان محیط زیست برداش��ته شده است.  
دسته دوم سیرک هایی هستند که هر وقت صحبت 
از محدود کردن فعالیت آنها می ش��ود، از درآوردن 
نان صحبت می کنن��د. در این رابطه ب��ا ارگان های 
بین المللی پروژه های دوگان��ه ای را پیش می بریم. 
نخستین گام این اس��ت که از حدود هشت سیرک 
کوچک باقی مانده روش تغییر معیشت را اجرا کنیم. 
گام دوم استفتاهایی هست که از علما مبنی بر حرام 
بودن آزار حیوانات گرفته شده است.  پیش از این 18 
فتوا در این خصوص موجود بود که اکنون دو فتوای 
جدید هم اضافه شده اس��ت؛ یکی فتوای رهبری و 
دیگری فتوای آیت الله شبیری زنجانی. به این ترتیب 
درحال حاضر 20 فتوای حرام بودن حیوان آزاری را 
داریم که می تواند به جلوگیری از فعالیت سیرک ها 

کمک کند.«  

دلایل هجوم مگس های سفید به تهران

سموم شیمیایی بی کیفیت حشرات 
شکار کننده مگس سفید را از بین می برد

تس�نیم|  رئیس س��ازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری تهران با اشاره به این که مگس های سفید 
از نوع آفت های درجه دو هس��تند، گفت:  این آفات 
ضرری برای فضای س��بز ش��هری ندارند اما مبارزه 
مکانیک��ی با آنها درح��ال انجام اس��ت. علی محمد 
مختاری، درب��اره مگس س��فید در پایتخت،  اظهار 
داشت:  به دلیل شباهت و گرد  های سفیدی که روی 
بال های این حشره وجود دارد به نام »مگس سفید« 
معروف شده است؛ این حش��رات،  آفات گلخانه ای و 
مزارع جالیزی هس��تند که در فضای س��بز شهری 
جزو آفات درجه دو هستند و آفات کلیدی به شمار 
نمی آیند. او ادامه داد:  یکی از دلایل طغیان این حشره 
در محیط شهری شرایط آب و هوایی به ویژه افزایش 
طول دوره گرما در تابس��تان است؛ وقتی دوره گرما 
طولانی شود این حشرات افزایش می یابند اما دلیل 
مهم تر تغییرات اکو سیستم اس��ت؛ یعنی به دلیل 
استفاده بی رویه از س��موم شیمیایی بی کیفیت در 
مزارع اطراف تهران، حشرات شکارگر ازجمله زنبورها 
)که مگس سفید را شکار می کنند( از بین می روند،  در 

نتیجه مگس  های سفید افزایش می یابند. 
او ادامه داد: با شناس��ایی رد مگس های س��فید 
متوجه ش��دیم که بیش��تر آنها در صفادشت واقع 
در جن��وب غربی تهران مش��اهده ش��ده اند، روش 
آب شویی برای از بین بردن آنها در حال انجام است. 

|  مژگان جمشیدی  |   

خبر

ش�هروند| پنج سال س��خت، کاهش محسوس 
آمار ازدواج.  خبر، جدید نیس��ت. حالا چندس��الی 
می ش��ود که هروقت یکی از مس��ئولان س��ازمان 
ثبت اح��وال کش��ور درب��اره ازدواج و طلاق حرف 
می زنند، از حرف هایش��ان خبر خوب��ی دراین باره 
درنمی آید. حالا باز هم آمار جدی��دی درباره تعداد 
ازدواج های در 5 ماه اول امس��ال اعلام شده؛ باز هم 
از زبان »علی اکبر محزون«، مدیرکل آمار و اطلاعات 
سازمان ثبت احوال کشور.  او دیروز از کاهش حدود 
5 درصدی ازدواج حرف زده و رشد منفی آن.  به گفته 
او در 5 ماه نخست امس��ال288هزار و 183 ازدواج 
ثبت شده است که نس��بت به مدت مشابه در سال 
گذش��ته 4/6درصد کاهش یافته اس��ت: »این آمار 
نسبت به مدت مشابه سال گذش��ته که 301 هزار و 
981 مورد بوده است منفی 4/6 درصد کاهش داشته 

است.« 
او دراین باره به »فارس« گفته اس��ت: »در 5 س��ال 
گذش��ته به دلیل تحولات صورت گرفته در جامعه، 
آمار ازدواج منفی ش��ده اس��ت و از س��ال 90 به بعد 
ش��اهد رش��د منفی در ازدواج بوده ایم.  در سال 88، 
89 هزار و 208 مورد ازدواج ثبت ش��ده که نس��بت 
به سال گذشته یک درصد رشد داشته است. در سال 
89، 891 هزار و 627 مورد ازدواج به ثبت رسید که 
نسبت به سال گذشته 0/2درصد رشد داشته است. 
در  س��ال 90، 874 هزار و 792 مورد ازدواج به ثبت 
رسید که نسبت به سال گذشته آن، منفی 1/9درصد 
کاهش داشته است. در س��ال 91، 829 هزار و 968 
مورد ازدواج ثبت ش��ده که نس��بت به سال گذشته 
منفی 5/1 درصد کاهش داش��ته اس��ت و در س��ال 
92، 301 هزار و 981 مورد ازدواج ثبت ش��ده است 
که      6/7درصد رشد منفی نسبت به سال 91 داشته 

است.« 
مدیرکل آمار و اطلاعات ثبت احوال کشور درباره 
دلایل کاهش تعداد ازدواج ها گفته اس��ت: »بخش 
عم��ده ای از دلایل کاهش ازدواج به دلیل س��اختار 
سنی جمعیت است. در کشور بیشترین متولدین را 
در دهه 60 داشته ایم که درحال حاضر از سن ازدواج 
آنها عبور کرده ایم. به همین دلیل در سنین دیگر با 
کاهش ازدواج مواجه ش��دیم. عل��ت دیگر کاهش 
ازدواج در کش��ور هم تأخیر در ازدواج اس��ت که در 

سال های گذشته شاهد آن بوده ایم.« 
از طرف دیگ��ر محزون درب��اره افزایش میانگین 
سنی ازدواج در س��ال های اخیر گفته است: »از  سال 
1355 تاکنون روند افزایش سن ازدواج را داشته ایم. 
میانگین سن ازدواج برای آقایان در سال 55، 24/1، 
در  س��ال 65، 23/2، در  س��ال 75، 25/6، در  س��ال 
85،   26/2، در سال 90، 26/7 و براساس آخرین آمار 
میانگین س��ن ازدواج برای آقایان 27/8 بوده است. 
میانگین س��ن ازدواج برای زنان در سال 55، 19/7، 
در  سال 65، 19/9، در س��ال 75، 22/4، در سال 85، 
23/3 و در سال 90، 23/4 بوده است که هم اکنون به 
23/1 کاهش یافته است. 85 درصد از ازدواج مردان 
از 20 تا 34 سالگی و برای خانم ها از 15 تا 29 سالگی 
بوده است.«  به گفته او افزایش میانگین سن ازدواج 
برای زنان 30 سالگی به بالا است که تا  سال 84، 6/3 
درصد بوده که هم اکنون به  11/2درصد رسیده است 
و این نش��ان از دو برابر ش��دن تأخیر در ازدواج زنان 

می دهد.«  
حالا دیگر سال هاس��ت که کاهش آم��ار ازدواج 
در ای��ران و افزای��ش تعداد طلاق ه��ا موضوع بحث 
خیلی هاست. از مسئولان امور جوانان و سازمان های 
مختلف گرفته تا جامعه شناسان این روز ها از دلایل 
این موضوع حرف می زنند؛ مسئولان به هم خوردن 
ترکیب جمعیتی را دلیل می دانند و جامعه شناسان 
عوض شدن سبک زندگی و بالا رفتن سن ازدواج را. 

»سعید معیدفر« یکی از این جامعه شناسان است.  

او در گفت وگو با »شهروند« درباره سخنان مدیرکل 
آمار و اطلاعات س��ازمان ثبت احوال می گوید: »دهه 
ش��صتی ها یک پیک جمعیت��ی داش��تند و تعداد 
ازدواج هایشان در دوره ای بیشتر شد اما درحال حاضر 
این سن درحال رد شدن است. به همین دلیل تراکم 
ازدواج نس��بت به س��ال های قبل کاهش پیدا کرده 
اس��ت. دلیل بعدی همان طور که گفته اند به تعویق 
افتادن سن ازدواج است اما دلیل مهم دیگر، شرایط 
س��بک زندگی و انگیزه های ارتقا برای افراد است. در 
این سال ها افراد بیشتر به کیفیت زندگی فکر می کنند 
و به دنبال ارتقای جایگاه زندگی خودشان هستند، به 
همین دلیل این موضوع وقت بیشتری را از آنها برای 
تحصیل و شغل می گیرد و باعث می شود بهانه هایی 
برای به تأخیر انداختن ازدواج هایشان داشته باشند.« 
او ادامه می دهد: »در حال حاضر می بینیم که تعداد 
افراد در سن ازدواج متولد دهه 60 رو به کاهش است 
و از طرف دیگر س��بک زندگی متولدان دهه 70 هم 
تغییر زیادی کرده اس��ت. تقریبا می شود گفت اگر 
قبلا عرف بوده افراد در سن 20 سالگی ازدواج کنند 
حالامیانگین س��ن ازدواج دختران و پسران افزایش 
پیدا کرده و هر سال افزایش پیدا کرده و امروزه این نوع 
ازدواج ها مگر در منطقه های خاصی در کشور عرف 
نیست.  حالا چندین سال است که در شهرهای بزرگ 
و مراکز جمعیتی، کم کم هنجار می شود که گروه سن 

بالا تر ازدواج کنند.« 
 »حسن موسوی چلک«، رئیس انجمن مددکاران 

اجتماعی ای��ران هم دراین باره می گوی��د: »در هیچ 
دوره ای آمار ازدواج تا این حد کاهش پیدا نکرده بود به 
همین دلیل مسئولان باید با همکاری کار شناسان و 
متخصصان امر چاره ای بیندیشند.« او ادامه می دهد:  
»آمار ها نش��ان می دهد که نوک پیکان آسیب های 
اجتماعی به سمت خانواده هاست و جامعه سالم در 
گروه خانواده سالم و با اخلاق و با ثبات است به همین 
دلیل باید هرچه سریع تر دراین باره برنامه ریزی کرد. 
متأسفانه هیچ زمانی آمارهای دقیقی از آسیب های 
اجتماعی مختلف از س��وی نهاده��ای ذیربط ارایه 
نمی شود و همین باعث وجود نداشتن برنامه درست 
درجهت کاهش این آسیب ها شده است.« به گفته 
او »فقط با حرف زدن و ب��دون برنامه مدون و منابع 
مالی نمی توان آسیب های اجتماعی را مدیریت کرد 
به همین دلیل باید جلس��ات مختلفی را با حضور 
کار شناس��ان و متخصصی��ن تش��کیل داد و در آن 

تدابیری جهت کاهش آسیب ها اتخاذ شود.« 
 »حمیدرضا جلایی پور«، جامعه ش��ناس دیگری 
است که اخیرا پژوهشی را درباره خانواده های ایرانی 
انجام داده و حالا درباره کاهش تعداد ازدواج و افزایش 
طلاق در ایران به »شهروند« می گوید: »در ایران یکی 
از سرمایه ها خانواده است اما موضوعی که ما می بینیم 
این است که خانواده ها در ایران با آسیب هایی روبه رو 
هس��تند که باید دلایلش را دید. مثلا قبلا دختر ها 
در 13س��الگی ازدواج می کردند و حالا سن ازدواج 
آنها به 25 رسیده اس��ت. این موضوعی است که در 
آینده نزدیک به یک آسیب جدی تبدیل خواهد شد 
چراکه ازدواج در سن بالا نش��ان می دهد که پیوند 

زناشویی دیر شروع می شود.« 
او ادامه می دهد: »آس��یب دیگ��ر در خانواده های 
ایرانی این اس��ت که جدایی بین زوج ها زیاد است. 
طلاق تا ح��دی در همه دنیا هس��ت و ح��د نرمال 
دارد. ولی در ایران طلاق زیاد اس��ت. اخیرا پژوهشی 
را می دیدم که نتایج��ش از پرونده ه��ای مختومه 
در دادگاه های خانواده اس��تخراج ش��ده و 32 دلیل 
برای جدایی زن و ش��وهر ها از هم ذکر شده؛ اعتیاد 
به مواد مخدر، دخالت اطرافیان، کتک کاری، تنفر و 
بی علاقگی، سوء ظن، درآمد ناکافی، اختلالات روانی، 
خش��ونت روانی و ازدواج های تحمیل��ی به ترتیب، 

مهم ترین علت های طلاق در ایران هستند.«

کاهش 4/6 درصدی ازدواج در 5 ماه نخست امسال

گذر ازدواج از دهه 60


